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آلودگی هوا تأثیر مستقیمی 
بر کاهش جمعیت دارد

ایرنــا: دبیــر کارگــروه ملــی وفــاق، 
وزارت  هم افزایــی  و  توانمندســازی 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، 
گفــت: آلودگی  هــوا تأثیــر مهمی بر 
ســلامت افــراد، کیفیــت زندگی و در 
نهایــت بــر کاهــش نــرخ زاد و ولد و 

افزایش نرخ مرگ ومیر دارد.
یاســر نژادی افــزود: نقــش آلودگی 
محیط زیســت در کاهــش جمعیت 
یکی از موضوعات حساس و پراهمیت 
در کشــور بوده کــه نیازمند بررســی 
دقیق علمی و اجتماعی و تغییر رویه 

حاکمیتی در آن است.
او اظهــار کــرد: ایران به عنــوان یکی 
حــال  توســعه،  در   کشــورهای  از 
در دهه هــای اخیــر بــا چالش هــای 
مواجــه  متعــددی  زیســت محیطی 
بــوده و رشــد بی رویه شهرنشــینی، 
صنعتی شدن ســریع، افزایش مصرف 
ســوخت های فســیلی، تخریب منابع 
طبیعــی و بحران مدیریــت، از جمله 
عواملی هســتند که به آلودگی محیط 

زیست دامن زده اند.
نــژادی تصریــح کــرد: با توجــه به 
افزایــش آمــار مرگ ومیــر ناشــی از 
آلودگــی هــوا و مشــکلات اقتصادی 
ناشــی از بحران های محیطی، نیازمند 
سیاست گذاری ها  در  اساسی  تغییرات 
و راه حل های اجرائــی برای مقابله با 

این تهدیدها هستیم.
او با بیان اینکه تحقیقات نشــان داده  
آلودگــی هوا می توانــد باعث کاهش 
کیفیت اســپرم، اختــلالات هورمونی 
در زنــان و کاهش نرخ باروری شــود، 
ادامه داد: بیماری های تنفســی، قلبی 
و عروقــی کــه ناشــی از آلودگی هوا 
هســتند، به کاهش سلامت عمومی و 
در نهایــت به کاهــش امید به زندگی 

منجر می شوند.
دبیر کارگروه ملی وفاق، توانمندسازی 
و هم افزایی وزارت بهداشــت تصریح 
کرد: استفاده بی رویه از کودها و سموم 
شــیمیایی باعث آلودگی خاک شده و 
محصولات غذایی آلــوده می تواند بر 
ســلامت نســل های آینده تأثیر منفی 
بگــذارد و تخریب زمین هــای زراعی 
باعث کاهــش منابع غذایی و افزایش 
ناامنی غذایی شده که بر تصمیم گیری 
خانواده هــا بــرای فرزنــدآوری مؤثر 

است.
نــژادی با اشــاره به اینکــه زندگی در 
محیط های آلوده منجر به استرس های 
روانی و جسمانی می شود که می تواند 
برای  خانواده هــا  تصمیم گیــری  بــر 
بگــذارد، گفت:  تأثیــر  بچه دار شــدن 
هزینه های درمان بیماری های ناشــی 
از آلودگی، افزایش فشــار اقتصادی و 
در نتیجــه کاهش تمایل به گســترش 

خانواده را به دنبال دارد.
او بــا ارائه راهکارهایــی برای کاهش 
تأثیــر آلودگــی محیــط زیســت بــر 
جمعیت، اظهار کرد: سیاســت گذاری 
قوانیــن  تصویــب  زیســت محیطی، 
ســخت گیرانه برای کاهــش آلودگی 
صنایع و خودروها، توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر، آموزش و آگاهی عمومی، 
افزایش آگاهــی مردم دربــاره اثرات 
مخرب آلودگــی و راهکارهای مقابله 
بــا آن، بهبــود سیســتم های مدیریت 
پســماند، فاضــلاب و تصفیــه آب و 
با توســعه  ارتقای ســلامت عمومی 
خدمات بهداشــتی در مناطق محروم 
برای ارتقای ســلامت مردم به دور از 

آلاینده ها ضروری است.
نژادی تأکید کرد: مقابله با این بحران 
نیازمنــد اقدامــات جدی در ســطوح 
فردی، اجتماعی و دولتی است و تنها 
از طریــق برنامه ریزی دقیــق و پایدار 
می توان از تأثیرات مخرب این پدیده بر 
جامعه ایرانی کاست و شرایط بهتری 
بــرای نســل های آینده فراهــم کرد. 
همچنین با توجه به بحرانی شــدن آن 
در این روزها نگاه ویژه حاکمیتی را نیز 

می طلبد.
بر  اســاس گزارش وزارت بهداشــت، 
تعداد مرگ ومیرهای ســالانه در ایران 
کــه به آلودگــی هوا مرتبط هســتند، 
حــدود ۵۰ هــزار نفــر تخمیــن زده 
می شــود. از ایــن میان، شــهر تهران 
به تنهایــی حــدود هفت هــزار مرگ 
منتســب به آلودگی هوا در سال دارد. 
ایــن آمار شــامل بیماری هایــی مانند 
ســکته های قلبی و مغزی، سرطان ها 
و بیماری های تنفسی است که ارتباط 

مستقیمی با آلودگی هوا دارند.

۲۰ هزار پزشک عمومی
 در حوزه پزشکی فعالیت نمی کنند

شرق: مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت گفت: آمارها نشان می دهد ۲۰ 
هزار نفر از پزشــکان عمومی در حوزه پزشکی فعالیت نمی کنند و موضوع 
مهاجرت نیز مطرح اســت. علی جعفریان دیروز (یکشــنبه) در نشســتی خبری با 
اصحاب رســانه در مورد میزان پرداختی از جیب مردم توضیح داد: آنچه در قانون 
آمده، این اســت که پرداخت مردم با وجود بیمه های عمومی ۱۰ درصد باشــد، اما 
آنچه در عمل اتفاق می افتد بین ۳۰ تا ۵۰ درصد است. این دلایل مختلفی دارد که 
مهم ترین آن تورم و نرخ ارز است که بخش زیادی از هزینه های درمان را تحت تأثیر 
قرار می دهد و گردش مالی سیســتم درمانــی را مختل می کند. یکی از موضوعات 
تعیین کننده سهم ســلامت از جی دی پی است که بالاترین برآوردها آن  را زیر چهار 
درصد نشان می دهد. جی دی پی سایر کشورها عدد متفاوتی با ایران دارد و نمی توان 
از این لحاظ ما را با کشورهای منطقه مقایسه کرد. ما سعی می کنیم  در بودجه این 
را ببینیم. طرحی داده شد که در سال آینده حدود ۸۰ همت از واگذاری  دارایی های 
دولت در قالب مولدســازی و... به وزارت بهداشت داده شود تا کسری ها را جبران 
کنند. او در مورد انتصاب رؤســای دانشــگاه توضیح داد: انتصابات در دانشگاه ها 
زودتر از پایان سال تعیین  تکلیف خواهند شد. شاید در بعضی از دانشگاه ها تغییر 

نداشته باشیم؛ زیرا تغییر دانشگاه الزام نیست، بلکه اختیار است.
او افزود: مکانیسم انتخاب رئیس دانشگاه از نظر ما  درست  نیست؛ زیرا کسی که با 
دانشگاه آشنا ست بهتر می تواند برای آن موقعیت، فردی را معرفی کند.  هیئت امنا 
در دانشــگاه حکم رئیس جمهور را داشت، اما الان تعیین رئیس به وزارتخانه های 
بهداشت و علوم واگذار شده اســت. پیشنهاد می دهم نیمی از هیئت امنا را خود 
دانشگاه انتخاب کند و الباقی به دولت سپرده شود. این در هر صورت برای جامعه 
دانشجویی قدمی مثبت اســت و به ثبات مدیریتی دانشگاه کمک می کند و نقش 

هیئت امنا را هم از حالت تشریفاتی خارج می کند.
جعفریان در پاســخ به پرسشــی درباره افزایش ظرفیت پذیرش در دانشگاه های 
علوم پزشــکی گفت: ما در سال ۱۳۶۰ یعنی ۴۳ سال پیش ۱۱ هزارو ۵۱۶ پزشک در 
کشــور داشتیم که در سال ۱۴۰۰ این عدد به ۱۴۷ هزارو ۱۴۴ رسید. یعنی در حالی که 
جمعیت ۲.۲ برابر شــده، تعداد پزشک ۱۴.۴ برابر شــده است. پس گروه پزشکی 
ظرفیت را به  طور قابل توجهی افزایش داده اســت. در دهــه ۶۰ تا ۷۰، دو برابر و 
از ۷۰ تا ۸۰ ســه برابر شده اســت. الان آماری که داریم ۱۶۶ هزارو ۹۱۲ نفر پزشک 
و دندان پزشــک فارغ التحصیل شده اند. تا ســال ۱۴۱۰ تعداد پزشکان به ۲۰۰ هزار 

خواهد رسید.
موضوع کمبود از نظر ظرفیت مطرح نیست، اما باید دید چه تعداد از این افراد در 
حوزه پزشــکی شاغل هستند. دندان پزشکان اکثرا در همین حوزه می مانند. آمارها 
نشان می دهد ۲۰ هزار نفر از پزشکان عمومی در حوزه پزشکی فعالیت نمی کنند و 
موضوع مهاجرت نیز مطرح است. گروه پزشکی، آموزش معطوف به هدف دارد؛ 
چون آموزشی هزینه بر و طولانی دارد. بنابراین حتما باید زمینه کار برای این افراد را 
در نظر گرفت وگرنه مهاجرت رخ می دهد.  وزارت بهداشت آموزش را تا جایی که 
می توانسته گسترش داده و از ۱۰، ۱۲ دانشکده پزشکی در سال ۶۰، به ۵۰ دانشکده 
پزشکی رسانده  است. جعفریان تصریح کرد: در هیچ رشته دانشگاهی تعهدی که 
فارغ التحصیلان پزشــکی دارند، نداریم. این طور نیست که ما زیرساخت را اصلاح 
کرده باشــیم و بعد به ســراغ افزایش ظرفیت رفته باشــیم و زیرساخت ها نیاز به 
اصلاح دارند. در این چهار ســال به دلایل مختلف مانند تورم چیزی به زیرساخت 
اضافه نشــده اســت. یکی از دانشــگاه های بزرگ تماس گرفت که برای ۲۰۰ نفر 
ظرفیت نداریــم و کلاس را در آمفی تئاتر برگزار می کنیــم. در نظر بگیرید آموزش 

بالینی که هم تخت بیمارستانی و هم بیمار لازم دارد چگونه پیش خواهد رفت.
او با بیان اینکه در آموزش عالی نســبت دانشجو و استادمان وضعیت خوبی ندارد، 
گفت: اینکــه می گویند ظرفیت را به  خاطر تعارض منافع افزایش نمی دهند حرف 
نابه جایی است؛ زیرا زمان فارغ التحصیل شدن این دانشجویان دوره ما به پایان رسیده 
و از ســمتی دوست داریم که بار ســنگین از دوش ما برداشته شود. اما باید بتوانیم 
امکانات کافی را فراهم کنیم تا دانشــجویی که با هزینه مردم تربیت شــده امکان 
ماندن داشــته باشد. طبق برآوردی که در سال ۱۴۰۲ انجام شد، ۱۶، ۱۷ همت برای 
اصلاح زیرساخت های لازم نیاز داشتیم که هیچ گاه در بودجه وزارت بهداشت دیده 

نشده است.
جعفریان ظرفیت خالی دستیاری را یک بحران توصیف کرد و گفت: در سال ۱۴۰۲ 
تعداد چهار هزار و ۶۲۰ نفر ظرفیت برای دســتیاری داشته ایم که ۸۶۱ نفر آن خالی 
بوده اســت. وضعیت ما در رشــته هایی مانند اطفال بحرانی است. این رشته ها با 
رقابتی سنگین یک دهه قبل پر بودند. وزارت بهداشت نمی تواند برای خالی بودن 
این ظرفیت ها کاری کند، ما فقط می توانیم ظرفیت ایجاد کنیم. تا از تعرفه صحبت 
می کنیم می گویند دنبال منفعت پزشکان هستید. برای پزشکی که از ۳۵ سالگی از 
صفر زندگی اش را شروع می کند چه درآمدی باید در نظر گرفت؟ حدود یک درصد 

از پزشکان درآمد زیادی دارند و برای جوانان ما وضع هرگز این گونه نیست.
او افزود: دو، ســه رشــته مانند جراحی پلاســتیک بیش از ظرفیت فارغ التحصیل 
داریــم  و برای بعضی از فارغ التحصیلان تقاضا وجــود ندارد . نگرانیم که در آینده 
نزدیک در شهرهای بزرگ هم متخصص بیهوشی نداشته باشیم. امسال ۷۵ درصد 
ظرفیت بیهوشــی ما خالی بوده اســت. با حذف دســتیار در یک رشته، آن رشته 
خودبه خود حذف خواهد شــد. جعفریان تصریح کرد: ما در بخش دولتی پرونده 
الکترونیک ســلامت نداریم و در بخش های خصوصی بهتر پیش رفته ایم. در سه 
ماه گذشــته وزیر با متخصصان جلسه داشــته اند. نیازمند کاری ملی در سطح بالا 
هســتیم و باید صبر کرد. ما تعداد قابل توجهی تخت فرسوده داریم. گاهی گفته 
می شود تخت بستری لازم نداریم و با پیشگیری نیاز به بستری کاهش می یابد. باید 
گفت با افزایش پیشــگیری، امید به زندگی افزایش پیدا می کند و با افزایش طول 
عمر بیماری های مربوط به کهنســالی بروز می کند و نیاز به تخت بستری افزایش 
می یابد. در بیمارســتان های ارجاعی بیمار برای سرطان دو ماه در نوبت است. ما 
در ساختارهای موجود فرسودگی مزمن داریم. ما در ساخت بیمارستان به خیرین 
وابســته هستیم. همه می دانیم بیمارستان ۳۲ و ۶۴ تخت خوابی اقتصادی نیست 
اما گاهی به  خاطر مشــکل دسترسی ناگزیر از ســاخت این بیمارستان ها هستیم. 
جعفریــان گفت: در طــرح دارویار قرار بوده ۷۰ همت بودجه داشــته باشــیم تا 
پرداخت از جیب مردم نداشته باشــیم، اما تنها حدود ۲۰ همت آن پرداخته شده 
اســت. اگر این مبلغ پرداخت می شد دانشگاه های ما سال مالی را بدون کسری به 
پایان می بردند. تخصیص بودجه عمرانی بیمارســتان صفر اســت؛ زیرا اولویت با 
پرداخت حقوق و هزینه دارو و تجهیزات اســت. همین اســت که یک بیمارستان 
خصوصی ۲۰ ســال است که ساخته نشده اســت. ما باید تا جایی که می توانیم از 
کمک خیرین اســتفاده کنیم و در راه آنها ســنگ اندازی نکنیم. با اصلاح سیســتم 
پرداخت ها دســتیار از فارغ التحصیل بیشــتر حقوق می گیرد و به  نفع او است که 
دستیار باقی بماند. باید تعرفه ها را اصلاح کنیم تا پرداخت صحیح باشد. جعفریان 
در مــورد پرداخت زیرمیزی در دانشــگاه ها گفت: ما در دنیایی باز زندگی می کنیم، 
آدم ها مقایســه می کنند و اگر هزینه ها درست نباشد از جای دیگر ورود می کنند. با 
نمایندگان مجلس نیز جلسه داشته ایم تا بتوانیم تعرفه را به واقعیت نزدیک کنیم 
و پرداخت خارج از تعرفه را به صفر برسانیم. سلامت سرمایه گذاری است. از دید 
بعضی از دوستان اقتصادی هزینه محسوب می شود و مدام در تلاش برای کاهش 
آن هســتند. این تعارض نگاه باید حل شــود. فعلا کودکان زیر هفت سال رایگان 
درمان می شوند و این بار سنگینی بر مراکز اطفال تحمیل می کند و وزارت بهداشت 
باید مدام سوبسید پرداخت کند.  بخش عمده ای از درمان سرطان نیز رایگان است. 

برای تمام اینها باید منابع در نظر گرفته شود.

کارت زرد شورا به انتصابات شبانه در شهرداری پایتخت 

جاماندگان سیزدهم در «بهشت»
سامانه شفافیت کدر شد؛ فهرست اطلاعاتی که به روز نمی شود

نگاه گزارش خبری

جامعهجامعه

نــورا حســینی:  علیرضــا زاکانی در 
روزهایی که وضعیت هوای تهران قرمز 
بود، در یک گفت وگوی تلویزیونی شرکت 
کرد و گفت شهرداری تهران به تکالیفی 
که قانون هوای پاک بر عهده اش گذاشته، 
عمــل کــرده و حاضر اســت بــه دیگر 

دستگاه ها هم در این زمینه کمک کند.
شهردار تهران در این گفت وگو دوباره 
وعده ورود اتوبوس های برقی و واگن به 
متروی تهران را مطرح کرد. او به خودش 
در این زمینه نمره خوبی داد. نمره قبولی 
شهردار تهران به خودش در حوزه مهار 
آلودگی هوا فقط واکنش کاربران فضای 
مجازی را در پی نداشــت، بلکه برخی از 
اعضای شورای شهر این گونه سخن گفتن 
را نمک پاشیدن بر روی زخم مردم دانسته 

که ســرمایه های اجتماعی شــهرداری را از بین می برد. مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران، به 
رسانه ها یادآوری کرد که منظور شهردار این نبوده که هوای تهران خوب است، بلکه منظور اقداماتی 
است که شــهرداری تهران در این راستا انجام داده. شهردار در گفته های خود به کارهایی اشاره کرد 
که برخی از آنها انجام شده و ما منتظریم باقی برنامه ها نیز عملیاتی شود. اما به طور کلی آنچه ما بر 
آن تأکید داریم، این است که هوای تهران نه تنها مناسب نیست، بلکه در شرایط بسیار بدی است؛ اما 
شهرداری آن وظایفی را که بر عهده داشته، به ویژه در زمینه پیگیری انجام معاینه فنی و اتوبوسرانی و 
مترو، تا حد امکان انجام داده است. اگر هنوز اصطلاحا نتیجه به کف خیابان نرسیده، مربوط به موارد 
و مسائلی اســت که واقعا خارج از اختیارات شهرداری بوده؛ به عنوان مثال درباره موضوع خرید دو 
هزار دستگاه اتوبوس در بهترین شرایط، ماهانه تنها ۵۰ دستگاه تحویل داده می شود. حدود دوهزارو 
۵۰۰ دســتگاه از خارج خریداری شده که منتظر هســتند تا هرچه زودتر برسند. تعدادی از این میزان 
دستگاه اتوبوس ســفارش  داده شده، رسیده و در صف تزریق به ناوگان حمل ونقل عمومی هستند تا 
بخشی از آن خلأ موجود در این زمینه پر شود. بارها تأکید شده که در حال حاضر این خلأها را نمی توان 
تنها با استفاده از تولیدات داخل جبران کرد. امیدواریم در آینده تعداد اتوبوس های بیشتری در داخل 
کشور ساخته شده و به ناوگان حمل ونقل شهری اضافه شود. ناگفته نماند که تولیدات داخل نیز در 

حقیقت تنها شامل اتاق اتوبوس هاست و دیگر قطعات از قبیل موتور، گیربکس و... وارد می شود.

رسانه را بوق نبینید 
مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورای شــهر تهران نیز معتقد بــود گفت وگوی مدیران با 
رســانه ها باید در راستای اعتمادسازی باشد. او یادآوری کرد:  اگر ما می خواهیم دو درجه دما را کمتر 
کنیم و از مردم کمک می خواهیم، باید اعتمادسازی شکل گرفته باشه تا این همکاری از طرف جامعه 
بــا حاکمیت صورت بگیرد. همین فرمول درباره شــهرداری تهران هم صادق اســت، اما برخی این 
نظریه را دارند که رسانه بوق آنهاست و قرار است صدای آنها را در جامعه ضریب بدهد، در حالی که 

رسانه ها امروز ابزار و وسیله گفت وگو با جامعه به منظور اعتماد سازی هستند.
او ادامه داد:  در چند روز گذشــته ما شاهد گفت وگوی شهردار تهران با مردم از طریق رسانه ملی 
بودیم. البته این نقد به رسانه ملی وارد است که تبدیل به یک رسانه یک طرفه شده و صدای منتقدان 
آقای زاکانی از رســانه ملی به گوش شهروندان تهرانی نمی رســد  که این موضوع طبیعی است. به 
هر حال یک ســلیقه سیاســی خاص امروز بر صداوســیما حاکم است و آن ســلیقه سیاسی خاص 
دغدغه های خودش را دنبال می کند. به گفته اقراریان امروز نباید با حرف های  خود نمک بر روی زخم 
جامعه بپاشیم؛ یعنی در روزی که هوا آلوده است و شرایط مناسبی در تهران نداریم، سخنی بگوییم و 
اندک اعتمادی که وجود دارد  هم از دست برود. او با اشاره به حضورنداشتن شهردار تهران در صحن 
شــورا هم گفت:  مدت هاست شهردار تهران در صحن شورا حضور ندارند و انگار هم خودشان و هم 

بسیاری از مدیران شان دغدغه های دیگری دارند.

انتصاب بازماندگان از دولت در شهرداری
یکی دیگر از موضوعاتی که اعضای شــورای شهر تهران روز گذشته در تذکرات  خود به آن اشاره 

کردند، احکام شبانه شهردار تهران و تغییرات سال آخری در شهرداری بود.
مهدی اقراریان در این زمینه گفت:  باور ما این اســت که انتصابات حق شــهردار تهران است و هر 
چند وقت یک بار هم تغییرات مدیریتی در شهرداری رخ می دهد. برخی از سازمان ها در این مدت سه 

یا چهار بار مدیران شان تغییر کرده و ما تا آمدیم نام مدیری را به خاطر بسپاریم، آن مدیر تغییر کرد.
او تأکید کرد: انتصابات سیاســی و کســانی که در دولت بی کار شــده اند و باید جایی در شهرداری 
برایشــان پیدا کرد، درست نیســت و به اعتماد عمومی آسیب می زند.  ای  کاش شورا هم می توانست 
مانند شــهردار از اختیارش برای جابه جایی ها اســتفاده کند؛ یعنی  ای کاش می توانستیم مانند آقای 
زاکانی، آدم ها را جابه جا کنیم تا خیال یک عده در تهران راحت می شد. ما باید تلاش کنیم در شورای 
شــهر تهران صدای بخشی از جامعه باشیم که احســاس می کنند صدایی در شهر تهران ندارند، اما 
صدای   عده دیگری در شهر بسیار بلند است و این امکان برایشان فراهم است که موضوعات و مسائل 
و دغدغه های  خود را به راحتی پیگیری کنند. باور من این است که شورا باید محلی باشد که این بخش 
از جامعه صدای خود را از آن بشنوند. حبیب کاشانی، خزانه دار شورای شهر تهران  هم به جابه جایی 
مدیران در شــهرداری انتقــاد کرد و گفت: در هزارو ۲۳۵ روز گذشــته، برخی مدیران پنج بار جابه جا 
شده اند. این میزان تغییرات نشان دهنده نبود اعتماد به شایستگی افراد بوده و باید در انتصابات دقت 
بیشتری شود. ما برخی از سازمان ها را با افراد تنظیم کرده ایم و برخی از انتصابات در شرایطی انجام 

می شود که اوضاع از دست مدیران خارج است.

عضو شورای شــهر تهران تأکید کرد: 
۲۲۵ روز از عمــر شــورای فعلــی باقی 
مانده اســت، اما گاهی اوقات افرادی از 
خارج تهران منصوب می شوند که تجربه 
کافــی در تهــران ندارند. خواهشــم این 
است که شــهردار تهران به شورای شهر 
بیاید و گزارشــی از رویکرد خود در حوزه 

انتصابات در مدت باقی مانده ارائه دهد.

شفافیت تأخیری در شهرداری
روز گذشــته باز هم شهرداری تهران 
بــرای به روز رســانی اطلاعات ســامانه 
شفافیت کارت زرد گرفت. احمد صادقی، 
رئیس کمیته شــفافیت و شهر هوشمند 
شورای اسلامی شــهر تهران، ضمن ابراز 
گلایه از به روز رسانی نشــدن برخی موارد 
در وب سایت شفاف گفت: وب سایت شفاف برای این به وجود آمد که شهروندان از اطلاعات مدیریت 
شــهری آگاه باشند. وقتی این اطلاعات به روز نباشــد، هدف ما از به وجود آمدن این وب سایت برآورده 
نشده است. این در حالی اســت که بهره مندی شهروندان از اطلاعات به روز و جامع مدیریت شهری 
زیر بنای تحقق شــهرداری غیرحضوری است. رئیس کمیته شــفافیت و شهر هوشمند شورای شهر 
تهران در ادامه به برخی از موضوعات که در وب ســایت شــفاف با تأخیر به روزرسانی می شود، اشاره 
کرد و گفت: معاملات ظاهرا به صورت برخط از ســامانه جامع معاملات منتشــر می شــود، اما من 
چند ابهام و ســؤال در این زمینه داشــتم که در نامه ای برای شهرداری ارسال کردم. پاسخی که آمد، 
قانع کننده نبود و من از همکارانم در کمیته خواســتم که جلســات کارشناسی برگزار کنند. بعد از دو 
جلسه و چندین مرحله پیگیری، اکثر ابهامات همچنان پابرجاست. به عنوان مثال عرض کنم که چرا 
برخی از زیرمجموعه های شــهرداری تهران، هیچ قراردادی روی سایت شفاف ندارند؟ یا چرا بعضی 
مجموعه ها تمام قراردادهای خود را به صورت چابک ثبت می کنند؟ یا اصلا برنامه شــهرداری برای 

ثبت با گردش قراردادها در همه واحدها یکسان است؟
صادقی در ادامه با اشاره به موارد مربوط به حوزه شهرسازی گفت: پرونده های صادره در باغات 
با قراردادن دو فیلتر منطقه و تاریخ شــروع و پایان برای نمایش داده ها، عملا غیرقابل استفاده است، 
در حالی که اصلا نیازی به چنین فیلترهایی نیست و پیش  از  این قابل استفاده بوده است. «شناسنامه 
اراضی مشجر» مدت هاست هیچ تغییری نکرده، در حالی که می دانیم تعداد این اراضی در حدود دو 
برابر عدد منتشر شده است. رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای شهر تهران افزود: مصوبات 
کمیســیون ماده ۵ به صورت برخط از سامانه کمیسیون مربوطه منتشر می شود، اما مشخص نیست 
چه کســانی در کمیسیون در حال تصمیم گیری هســتند. ضروری است که فورا اسامی امضاکنندگان 
مصوبات جدید و قدیم در ذیل مصوبه منتشر شود. او ادامه داد: مقرر بوده که «ماشین حساب محاسبه 
عوارض» برای اطلاع عموم شــهروندان از میزان عوارض شهرسازی در دسترس باشد که به جای آن 

فایل پی دی اف مصوبه شورا بارگذاری شده است.
صادقی در ادامه با اشــاره به حوزه منابع انســانی در وب سایت شفاف گفت: اطلاعات «معاونان 
شهردار تهران» در برخی زمینه ها مانند سابقه بازنشستگی ناقص است. اطلاعات «شهرداران مناطق 
۲۲گانه شــهر تهران» هم ناقص است، مانند ســابقه فعالیت یا حتی برخی سرپرست ها را به عنوان 
شــهردار معرفی کرده است. اطلاعات «مدیران کل و معاونان» هم ناقص است؛ هم برخی عناوین و 
افراد اشتباه درج شده و هم برخی سابقه های بازنشستگی  صحیح نیست. سوابق خدمت قابل قبول 

و رزومه بسیاری از «مدیران عامل و معاونان» و «اعضای هیئت مدیره» هم کامل منتشر نشده است.
این عضو شــورای اسلامی شهر تهران در ادامه با اشــاره به موارد قابل انتشار در موضوع برنامه 
و بودجه افزود: بخش «گزارش عملکرد مالی» از قبل دارای دو پیشــخوان بوده اســت که پیشخوان 

درآمد ۱۴۰۳ به روز نیست و پیشخوان (داشبورد) هزینه هم کلا حذف شده است.
صادقی در ادامه افزود: «گزارش مطالعات و بدهی ها» نیز یک صفحه پی دی اف مربوط به اسفند 
۱۴۰۱ اســت که نشان می دهد شهرداری تهران به چه میزان به انتشار این موضوع بی توجه است. او 
ادامه داد: بخش «معافیت ها، تخفیفات و بخشودگی ها» در دوره جدید منتشر شده است، اما ناقص 
است. به عنوان مثال هیچ ردیفی مرتبط با شهرسازی وجود ندارد یا مشخص نیست ارزیابی انجام شده 
مربوط به چه ســالی اســت. صادقی در ادامه سخنان خود با اشــاره به به روز رسانی نشدن اطلاعات 
درباره ســفر های خارجی کارکنان شــهرداری تهران  گفت: درباره «سفرهای خارجی کارکنان» آن قدر 
تذکر داده شــده و مورد توجه قرار نگرفته که واقعا معلوم نیســت علــت این همه مقاومت در نبود 
شفافیت در فرایند، هزینه، گزارش و دستاورد سفر چیست؟ واقعا اگر سفری دستاورد قابل ارائه و دفاع 
ندارد، چرا باید انجام شود؟ چرا مردم نباید بدانند که سفرهای کارکنان و عموما مدیران شهرداری، چه 

هزینه های هنگفتی برای شهرداری در بر دارد؟
او در ادامه افزود: سابق بر این «پیام های ۱۳۷پلاس» یک بخش مستقل بود که جزئیات داده های 
ثبت شده را منتشر می کرد، اما متأسفانه در دوره اخیر جلوی انتشار آن داده های ارزشمند گرفته شد و 

هر ماه یک گزارش یک صفحه ای منتشر می شود که آن هم از تیرماه به روز نشده است.
صادقی اضافه کرد: در حال حاضر که دی ماه شــروع شده، هنوز اطلاعات «دریافت کنندگان طرح 
ترافیک خبرنگاری» سال ۱۴۰۳ منتشر نشده است، درحالی که می تواند برخط باشد. او در ادامه افزود: 
ایجاد بخش «مساعدت به مؤسسات» اقدام ارزشمندی بود که متأسفانه با به روزرسانی نشدن و نقص 
اطلاعات موجود، ارزش خود را از دست داده است. او در پایان گفت: انتشار بخش «کارشناسان رسمی 
و وکلای شهرداری» نیز از اقدامات این دوره مدیریت شهری است که ضرورت دارد با تکمیل داده هایی 
مثل تاریخ همکاری با وکیل یا کارشــناس رسمی، بر غنای آن افزوده شود. جلسه روز گذشته شورا با 

بررسی پرونده چند باغ به پایان رسید.

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور با اشاره به همراهی 
دولــت در اجرا و رصد قانون جوانی جمعیت و ســلامت گفت: 
ما وظیفه خود می دانیم از مادران به ویژه مادران شــاغل حمایت 
کنیم. زهرا بهروز  آذر، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، 
در همایــش تجلیل از ارتقای موقعیت و جایگاه زنان در خانواده 
و اجتماع با اشــاره به نقش زنان در پیشــرفت و رشــد ایران در 
عرصه های اجتماعی، اقتصادی، علمی و فرهنگی اظهار کرد: زنان 
با عزمی راســخ در همه عرصه ها حضور دارند و با فداکاری های 
بی پایان خود به ساختن ایرانی آباد و توسعه یافته کمک می کنند.

توســعه یافتگی پایدار اقتصاد، فرهنگ و محیط زیست را کنار 
هم می بینــد و هیچ یک را فدای دیگری نمی کنــد و ما در دولت 
چهاردهــم تمام تلاش خود را می کنیم تــا با اجرای بند ۱۴ اصل 
ســوم قانون اساسی، حقوق همه جانبه افراد از زن و مرد را تأمین 
کنیم و با اســتفاده از ظرفیت های موجود در کشور تلاش کنیم تا 
امنیت قضائی عادلانه برای همه و تســاوی امــور در برابر قانون 

ایجاد شود.
معــاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور با تأکید بر اصل ۲۰ 
قانون اساســی که در آن همه افراد ملت اعم زن و مرد یکســان 
در حمایت قانون قرار دارند و از همه حقوق انســانی، سیاســی، 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی با رعایت موازین اسلام برخوردارند، 

گفــت: اجرای اصل ۲۱ قانــون اساســی را در اولویت های خود، 
به ویــژه در برنامه های معاونت امور زنان ریاســت جمهوری قرار 
داده ایم. ما خود را متعهد به اجرای بندهای ۱۵ و ۱۶ سیاست های 
کلی برنامه هفتم می دانیم و از هیچ قدمی برای رفع موانع رشد 
و شکوفایی زنان ایران دریغ نخواهیم کرد. باور داریم که به همت 
و خواســت زنان فرصتی نو برای ایران عزیز گشــوده شده است. 
این فرصت به ما این امکان را داد که به شــرایط خطیر کشــور و 
دشــواری های زندگی مردم، به ویژه زنان و دختران توجه ویژه تری 
شــود، صدای همه مردم به ویژه اقشار مختلف زنان را بشنویم و 
خواســته های آنان را برای برخورداری از زندگی همراه با آرامش 

و رفاه درک کنیم.
بهروزآذر همچنین بیان کرد: اکنون فرصتی فراهم شــده تا با 
تمرکز ویژه بر نیازها و مطالبات زنان، رویکردها و رویه های پیشین 
را بازبینــی کنیم. نقاط قــوت را با اســتفاده از فرصت ها تقویت 
کنیــم و مواردی را که کمتر کارآمد بودنــد، بهبود و اصلاح کنیم 
و امید به خلق آینده دوست داشــتنی و مقبــول و ممکن را برای 
عبور از تنگناها و بحران های پیچیده پیش رو از مســیر گفت وگو و 
اجماع ســازی دو چندان کنیم. ارتقای موقعیت و جایگاه زنان در 
خانــواده و اجتمــاع، تقویت بنیان و پایداری خانواده، توســعه و 
ارتقای سرمایه های اجتماعی زنان و خانواده و رفع موانع فراروی 

زنان برای مشــارکت فعــال در همه عرصه های توســعه ایران 
اهدافی است که در این دولت دنبال خواهد شد.

بهروزآذر تأکید کرد: ایران در سند چشم انداز به عنوان کشوری 
توســعه یافته با جایگاهی برتر در عرصه هــای اقتصادی، علمی 
و فناوری در ســطح منطقه معرفی شــده اســت. کشوری که با 
هویتی اســلامی و انقلابی، الهام بخش جهان اســلام است و با 
تأکید بر مردم سالاری دینی، عدالت اجتماعی، آزادی های مشروع 
و حفظ کرامت انسانی در مســیر افزایش خیر عمومی و کاهش 
رنج شــهروندان تلاش می کند. او با تأکید بر اتخاذ سیاســت های 
دوســتدار خانواده و فراهم ســازی تســهیلات برای تحقق توازن 
بیــن کار و زندگــی که عامل پایــداری خانواده اســت، بیان کرد: 
توان افزایی و ظرفیت ســازی ســازمان های مردم نهاد حوزه زنان 
و خانــواده را در اولویت قرار خواهیــم داد و با توجه به تأکیدی 
که بر جوانی جمعیت در اســناد بالا دستی شده و تمایل زنان به 
شــوق مادری به عنوان بخشی از هویت زنانه آنان، همراهی خود 
را در اجرا و رصد قانون جوانی جمعیت و سلامت خانواده اعلام 
می کنیم. باور داریم بهبود نرخ باروری و توســعه جمعیت جوان 
تضمین کننده نیروی انســانی و آینده کشور است. ما وظیفه خود 
می دانیم که از مادران به ویژه مادران شاغل حمایت کنیم و تلاش 

خواهیم کرد در مسیر سلامت خانواده و زنان گام برداریم.

فرصتی برای بازبینی مطالبات زنان
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